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ČÍSLO 8 • ROČNÍK III • 7. KVĚTNA 2010PLZEŇSKÝ A KARLOVARSKÝ KRAJ

ZÁPADOČESKÝ METROPOL - přehled distribučních míst

Honza DixiLenka

Váš oblíbený Metropol v domovních schránkách nebo na těchto vybraných distribučních místech

 PLZEŇ  Magistrát města Plzně - Živnostenský úřad, Tylova 36  Mediální dům, 
Sedláčkova 16 – vestibull  Škoda Holding - recepce, Tylova ul. 1/57  Cestovní 
kancelář Čedok - NC Tesco, Rokycanská 130  Fakultní nemocnice Bory, Edvar-
da Beneše 13 - u lahůdek  Pasaž Kaufl and - podejna Quenn, Lochotínská 18 
 Lahůdky u Práce, Klatovská 12  Podchod u Nádraží ČD, Sirkova x Americ-

ká  Galerie Dvořák - prodejna Billa, Náměstí gen. Píky 27, u vchodu  Jídelna 
Tylovka, Tylova ul. 26  Cukrárna Sluničko, Smetanovy sady 15  Restaurant 
Švejk, Klatovská 125  Informační centrum, náměstí Republiky 41  Čajovna, 
Rosseveltova ul.15  Poliklinika Bory, Čechova 44, Západočeská univerzita, práv-
nická fakulta, Sady Pětatřicátníků 44,  Mulačova nemocnice, Dvořákova 17,  

Krajský úřad Plzeňského kraje, Škroupova 18  Měšťanská beseda, Kopeckého 
sady 13  Obchodní dům - Luna, Skupova 24,  KARLOVY VARY  Karlovarská 
krajská nemocnice - Bezručova 731/19  Lázně III - Mlýnské nábřeží 5  Ben-
zinová Stanice Aral - Pobřežní 22  Městská knihovna - I. P .Pavlova 891/7  
Magistrát města Karlovy Vary - Moskévská 1281/21  Informační centrum -  Hu-
sovo Náměstí 2  Obchodní dům - Radyně,  Starý Plzenec, Nerudova 933,  
Supermarket Albert, Karla Steinera 7,  Plzeňská teplárenská - kantýna, Doub-
ravecká  1 Zámek Chyše u Lubence  Zámek Rochlov u Nýřan  Dopravní pod-
niky Města Plzně, tramvaje a trolejbusy v Plzni  ČSAD Plzeň linkové autobusy 
v Plzeňském kraji  ČSAD Karlovy Vary linkové autobusy v Karlovarském kraji

Kontakt: vedoucí distribuce Ladislav Krňoul, tel.:775 108 610, e-mail: krnoul@tydeniky.cz 
 kompletní přehled naleznete na www.tydeniky.cz
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Monika

Vždycky je v životě něco, co zažíváte poprvé. Zpěvačku Věru Martinovou jsem dosud znala jen z rádia, televize a koncer-
tů. Její písnička Malý dům nad skálou mi zazvoní v uších vždycky, když někde vidím její tvář. Do vínku jí daly sudičky 
krásu, hlas a hudební talent. A toho využila dostatečně. V únoru oslavila 50. narozeniny a ke kulatému jubileu si nadě-
lila jarní koncertní turné a natočila album Křídel se nezříkám. Turné vyvrcholí 18. května v pražském Vinohradském 
divadle, kam si zpěvačka pozvala kromě diváků řadu přátel a kolegů, aby s nimi oslavila životní jubileum.

Věra Martinová je dáma
v nejlepších letech

 V jakém období sem vás zastihla?
Díky za optání, daří se mi dobře. Momentálně jsem 
trošku unavená, protože za sebou mám hodně práce 
a dost práce mne ještě čeká. Na druhé straně mne 
to nabíjí energií, protože dělám, co mne baví. Neu-
mím odpočívat, musím být stále ve fofru. Kdyby mi 
teď stále někde nepřipomínali můj věk, tak mi ani 
nepřijde, že je mi padesát. Takhle se nad tím občas 
zamyslím a přepadají mne chmurné myšlenky, jako 
třeba jak budu zajištěná na důchod, a tak podobně. 
Takže doufám, že vinohradským koncertem se té 
ošklivé jubilejní číslovky zbavím a budu žít jako 
dáma v nejlepších letech. 

 Písnička z nového alba Sedmý pád je výsled-
kem vaší spolupráce s britským hudebníkem 
Jamiem Marshallem, jehož jméno se objevilo 
před několika lety na vašem předchozím al-
bu Věřím svým snům. Proč právě Křídel se 
nezříkám?
Měla jsem krásný text od Karla Macálky 
a napsala jsem na něj muziku. A pak jsem 
si řekla, že by to byl hezký název i pro no-
vou desku. Já se opravdu nezříkám křídel, 
chci pořád ještě letět... Ten název mi přišel 
docela symbolický. I název singlu Sedmý 
pád, s kým čím, má určitou symboliku, 
protože s Jamie Marshalem spolupra-
cujeme již čvrtý rok. Naše spolupráce 
začala vlastně nabídkou, že mi něco 
napíše. Pak jsme společně pracovali 
na mém minulém albu a natočili na 
něj i duet. Zjistili jsme, že se nám 
dobře spolupracuje tak jsme začali 
společně i koncertovat. Vokály se 
mnou zpívá moje sestra, která je 
zároveň manažerkou, takže jsme 
trio. Líbí se mi tahle komorní po-
doba. Velkou kapelu mám jen na 

turné. To současné se mnou absol-
vuje skupina P.R.S.T., která se mnou 

natočila právě i to aktuální poslední 
album.

 Kdo vám píše texty? 
Mám svůj okruh lidí, ale nebráním se novým nabídkám. 
Například Karla Macálku znám léta jako výborného mu-
zikanta a netušila jsem, že je i skvělý autor. Na mém 
novém albu má dvě kompletní písničky a jeden text 
z dvanácti. Nějakou muziku si píšu sama, ale texty neu-
mím. Hodně textů mi v posledních letech napsala Pavlí-
na Jíšová, což je moje krevní skupina a máme i podobný 
věk, takže mi rozumí. Když mi něco v textu nesedí, tak 
mne nechá, ať si to předělám. Anebo se sejdeme a při 
skleničce vína text předěláme spolu, což je úplně nej-
lepší alternativa. 

 Povězte, proč jste si vybrala právě country?
Já mám country muziku ráda, ale ono to moje zpívání 
není zas až tak jenom o country. Zasahuje do daleko více 
žánrů. Je tam trošku folk, blues, šanson... Když písnička 
funguje třeba i jenom s kytarou, tak už je jedno jaký 
tomu dáte kabátek, ta písnička je prostě dobrá. A tak ze 
všech těch mých žánrových lásek vznikla určitá symbi-
óza a já se snažím, aby se  moje muzika nemusela řadit 
do žádných škatulek, protože nemám škatulky ráda.

 Vystudovala jste na konzervatoři klasickou kytaru, 
ale nikdy jsem vás neviděla hrát klasický kytarový 
koncert. Proč?
Nehraju klasiku. Kytaru jsem sice vystudovala, ale no-
ty mě strašně svazovaly. Měla jsem vždycky strašnou 
trému. Jsem ráda, když můžu v kytaře improvizací ně-
jak vybruslit, pokud třeba kousek zapomenu. A pánové 
Vivaldi, Bach a další geniální skladatelé to napsali tak 
dobře, že z toho se špatně bruslí. Nicméně jsem ráda, že 
jsem kytaru vystudovala, protože základ, který jsem ve 
škole dostala, je dobrý a mohu z něj stále čerpat

 Máte čas na koníčky? Vím, že ráda malujete.
Na malování musím mít čas a chuť. Maluju v době, kdy 
nemám doslova do čeho píchnout, a to si to pak uží-
vám a věnuju se malování naplno. Neumím si jen tak 
od zpívání odskočit k barvičkám a tvořit. A když nezpí-
vám a nemaluju, hraju tenis a v poslední době mne moje 
sedmnáctiletá dcera přemluvila, abych s ní cvičila jógu. 
Tak to zkouším. 

Text: Olga Čermáková, Foto: archiv
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Parkování s Plze skou kartouParkování s Plze skou kartou
Nehledejte drobné a využijte nové platební funkce elektronické peněženky Plzeňské karty.Nehledejte drobné a využijte nové platební funkce elektronické peněženky Plzeňské karty.

Nyní je možné prostřednictvím Plzeňské karty platit za parkovné na parkovištích u Pekla a v Sadech Pětatřicátníků.Nyní je možné prostřednictvím Plzeňské karty platit za parkovné na parkovištích u Pekla a v Sadech Pětatřicátníků.  

Radnice adoptuje
sokola

Sokolov | Sedmiletou samici soko-
la stěhovavého chce adoptovat So-
kolov. O dravce, který je symbolem 
města, se nyní stará stanice hendi-
kepovaných živočichů Drosera na 
Bublavě. Město by stanici dávalo 10 
tisíc korun ročně a za to by dravec 
na sokolníkově ruce dodával lesk 
různým kulturním akcím v Sokolo-
vě. Samice je sedm let stará a v za-
jetí už se narodila. Říká se jí bábo, 
protože je ukřičená, když ji berou 
ošetřovatelé na rukavici nebo při 
krmení.

Nákup sanitek
Plzeňský kraj | Kraj vyhlásil výbě-
rové řízení na nového ředitele kraj-
ské zdravotnické záchranné služby 
(ZZS). Uzávěrka přihlášek  bude 17. 
května. Zdravotnická záchranná 
služba nakoupí deset nových sa-
nitních vozů. Předpokládaná cena 
sanitek včetně transportní techni-
ky je 17.400.000 korun. Sanity bu-
dou sloužit k dopravě raněných, 
nemocných a rodiček pro výjez-
dová stanoviště Plzeň, Tachov, Ho-
ražďovice, Sušice, Vlčice, Bělá nad 
Radbuzou.

Pacienti se dočkají 
nových přístrojů

Karlovy Vary | Moderní přístroje 
a speciální lůžka za 60 milionů ko-
run získá kardiocentrum v Nemoc-
nici Karlovy Vary díky dotaci z EU. 
Kardiologové už si tak nebudou 
muset půjčovat echokardiograf. 
Krajští zastupitelé podpořili plán, 
který pomůže oddělení pečujícímu 
o lidi s nemocným srdcem.Velkou 
šanci na dotaci má kardiocentrum 
proto že ho ministerstvo zdravot-
nictví zařadilo do národní sítě kar-
diovaskulárních center, kterých je 
u nás 17.

Dřevorubci se utkají
Plzeň | Šest náročných disciplín 
čeká na účastníky mistrovství ČR 
v dřevorubeckých sportech, jehož 
dějištěm se 30. května stane amfi -
teátr Plzeň Plaza. Čtrnáct dřevorub-
ců zde bude přesekávat stojící a le-
žící kmeny a rozřezávat je ručními 
a motorovými pilami. 

Cenu dostane disident
Plzeň | Sběratel i archivář zakáza-
ných tiskovin, knihovník, bývalý di-
sident a politický vězeň, chartista Ji-
ří Gruntorád, získá letos v Plzni ce-
nu 1. června. Tu město uděluje při 
výročích plzeňské revolty proti to-
talitnímu režimu v roce 1953 lidem, 
kteří se zasloužili o šíření myšlenek 
demokracie.

Z pohádky do pohádky
Františkovy lázně | Ve dnech 14. 
až 18.června se uskuteční v areá-
lu přírodního divadla ve Františ-
kových lázních 5. ročník dětského 
festivalu „Pohádková zahrádka“. 
Děti bude čekat například divadlo, 
kouzelník, jízda na koních, sokol-
ník, malování na tvářičky, nafuko-
vací skákadlo a mnoho různých 
soutěží za sladké odměny. Zástup-
ci zoo Jihlava a Plzeň mají pro děti 
připravenu přednášku o zvířatech 
s ukázkou živého zvířete.

Poprvé budou moci zájemci z řad ve-
řejnosti zahradu navštívit ve středu 
5. května, kdy bude slavnostně ote-
vřena. Pravidelně bude možné si za-
hradu prohlédnout každou první 
středu v měsíci od 9 do 18 hodin. Za-
hradu založil mezi roky 1918 a 1933 
JUDr. Vilém Luft jako svou soukromou 
okrasnou zahradu se dvěma okras-
nými rybníky, množstvím exotických 
dřevin, altánem a sochařskou výzdo-
bou. Po válce přešla zahrada do majet-
ku města Plzně a od roku 1996 Sprá-
va veřejného statku města Plzně sys-
tematicky pracuje na jejím uvedení 
do původního stavu. Vlhký charakter 
pozemku dává vyniknout mokřadním 
a vlhkomilným společenstvím rostlin 
i živočichů. Kromě občasných exkurzí, 

ekologické výchovy mládeže či svateb 
byla doposud zahrada pro širší veřej-
nost uzavřena. 
Nejvhodnější doporučené cesta do Luf-
tovy zahrady: z Klatovské ulice (směr 
Klatovy) odbočte na Chodském ná-
městí směrem k Fakultní nemocni-
ci Plzeň. Na světelné křižovatce uli-
ce Edvarda Beneše s ulicí 17. listopa-
du jeďte rovně. Za železničním pod-
jezdem pokračujte stále rovně přes 
Tyršův most. Za mostem se dejte do-
prava na Plzeň – Litice. Těsně před  
zahrádkami po cca 30 metrech opět 
sjeďte doprava na nezpevněnou ces-
tu. Po dalších cca 30 metrech přijede-
te k zeleným vratům do Luftovy za-
hrady. Na domečku uvidíte městský 
znak. (zem)

Otevření Luftovy zahrady

Zastupitelstvo města Plzně schválilo částečné zpřístupnění jedinečného 
objektu zahradního umění, a to Luftovy zahrady pro veřejnost.

Díky dotaci z evropských fondů si 
ho bude moci pořídit za 25 milio-
nů korun, z toho 3,75 milionu pů-
jde přitom z rozpočtu FN.
„Od nového systému očekáváme, že 
bude rychlejší a modernější a v ko-
nečném důsledku bude mít i přímý 
dopad na kvalitu poskytované péče, 
její nákladovost a bezpečnost. V sou-
časné době je celý projekt ve fázi, kdy 
právě probíhá výběr dodavatele,“ 
uvedla ředitelka FN Jaroslava Ku-
nová. Plzeňská FN je jednou z nej-
větších organizací regionu Jihozá-

pad, jejíž roční obrat je pět miliard 
korun a zaměstnává více než čtyři 
tisíce pracovníků. Má na svých 53 
klinikách a ústavech 1830 akutních 
lůžek a je tak na třetím místě mezi 
fakultními nemocnicemi v ČR. Roč-
ně eviduje 68 tisíc hospitalizací, té-
měř 3,5 milionu porodů a na mili-
on ambulantních vyšetření. „Už ta-
to čísla ukazují na obrovské množství 
dat, s nimiž musí nemocnice praco-
vat. Nový informační systém by nám 
měl tuto práci usnadnit,“ dodala Ku-
nová. (zem)

Bude odstar-
tován v sobo-
tu 15. května 

v 10 hodin v Borském parku (are-
ál TJ Slávia) v Plzni. Prezence v pro-
storu startu s dobrovolným vkla-
dem, který bude věnován na kon-

Běh naděje odstartuje v Plzni
V Plzni se bude konat 3. ročník 
BĚHU NADĚJE, (dříve Běh Terryho 
Foxe – 16. ročník).

Fakultní nemocnice sjednocuje
informační systém

Plzeň | Nový počítačový systém, který dokonale propojí dosud používa-
né moduly pro medicínský i ekonomický provoz, by měla mít do konce říj-
na letošního roku Fakultní nemocnice v Plzni. Smyslem je zjednodušení, 
urychlení a zefektivnění řízení nemocnice.

Plzeň, B. Smetany 1 ·  Karlovy Vary, Moskevská 22, pasáž OD Kaufland
Sokolov, Staré náměstí 137, Marie Majerové 1815

Cheb, Tř. Svobody 547/19 · Ostrov, Hroznětínská 350 (budova polikliniky)

www.axis-optik.cz

DOMAŽLICE · CHEB · HORAŽĎOVICE · 2x KLATOVY 
2x KARLOVY VARY · OSTROV · PÍSEK · PLZEŇ 
PŘÍBRAM · 2x SOKOLOV · STRAKONICE · TÁBOR

Sleva platí na nákup jednoho kusu slunečních brýlí na prodejnách 
Axis Optik při předložení tohoto inzerátu. Slevy se nesčítají.

1 SKLO 
ZDARMA
při nákupu nových dioptrických brýlí.

4.

Tel. 731 196 515,
e-mail: drasrbova@seznam.cz
www.tabor-strela.cz

Tábor StřelaTábor Střela
2010

Vydej se s námi do dob, kdy Praotec 
Čech našel zemi zaslíbenou...

STARÉ POVĚSTI ČESKÉ
1. 7.-14. 7. 2010

HVĚZDNÁ BRÁNA
29. 7.-11. 8. 2010

Podle přísně tajných záznamů se může 
další z hvězdných bran nacházet právě 
na Střele...

c á
ZKUŠENÍVEDOUCÍ

BOHATÝ

PROGRAM

to výzkumu rakoviny v ČR, od 8.30 
do 9.45 hodin. Bohatý doprovod-
ný program pro děti začíná v 9 ho-
din.
Cílem je přispět na konto výzkumu 
rakoviny v ČR a aktivně podpořit 
tuto myšlenku. Plzeňským organi-
zátorem je již 16 let katedra těles-
né výchovy a sportu Fakulty stroj-
ní ZČU v Plzni.

Výstava Před branami města

Plzeň | Primátor města Pavel Rödl (vlevo) otevřel v mázhauzu plzeňské 
radnice vernisáž výstavy „Před branami města“. Výstava, kterou uspořáda-
lo město Plzeň k 65. výročí událostí předcházejících osvobození města Plz-
ně americkou armádou, zachytila období posledních tří týdnů druhé svě-
tové války v Plzni. Připomíná události spojené s nálety spojeneckých bom-
bardovacích svazů, ke kterým došlo v časných ranních hodinách 17. dubna 
1945 a v dopoledních hodinách 18. dubna 1945. Nechybí ani poslední letec-
ký útok 25. dubna 1945 americkou 8. leteckou armádou na plzeňskou Ško-
dovku. V letech 1942 až 1945 zasáhlo Plzeň celkem 11 náletů. Autoři výsta-
vy Karel Foud, Stanislav Bukovský a Patton Memorial Pilsen, se veřejnosti 
pokusili tyto události přiblížit a připomenout, že vstup amerických jedno-
tek do Plzně nebyl jen pouhým završením cesty, která pro muže generála 
Eisenhowera začala za úsvitu 6. června 1944 v daleké Normandii. (zem)
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 Za patnáct let se hodně změnilo 
a rozdíl je na první pohled patrný. 
Jakou péči zde poskytujete?
Městská nemocnice má stejně jako 
státní zdravotnická zařízení dlouho-
dobou smlouvu pro akutní i násled-
nou péči s VZP i oborovými zdravot-
ními pojišťovnami. Lůžková oddělení 
zajištují neodkladnou interní a neu-
rologickou péči pro nemocné z měst-
ských obvodů Plzně, ze stříbrské části 
bývalého okresu Tachov, individuálně 
i pro interní a neurologicky nemocné 
s trvalým bydlištěm mimo tuto spá-
dovou oblast. Je zde také oddělení 
rehabilitační a Léčebna dlouhodobě 
nemocných. Patrný je rozvoj pří-
strojové techniky, například spirální 
CT přístroj, magnetická rezonance 
a chystáme digitální angiograf; rtg 
vyšetření je kompletně digitalizova-
né. Většina našich oddělení je akre-
ditovaná, tedy mohou dále vzdělávat 
lékaře. Každý rok se snažíme udělat 
něco nového, koupit další nový pří-
stroj, zlepšit prostředí pro nemocné 
a posunout se dopředu. Jsme nemoc-
nice, která nedostává žádné státní 
dotace na provoz a na všechno si 
musíme vydělat.

 Poskytujete služby i dalším zdra-
votnickým zařízením. Jaké?
Oddělení společných vyšetřova-
cích složek a ambulantní pracoviště 
Městské nemocnice poskytují své 
služby zdravotnickým zařízením 

a nemocným bez omezení územním 
spádem. Patří k nim radiodiagnostic-
ké oddělení, oddělení klinické bioche-
mie a hematologie, oddělení klinické 
imunologie a alergologie, mikrobio-
logické oddělení i ambulance interní, 
kardiologická, gastroenterologická, 
endokrinologická či diabetologická, 
neurologická, rehabilitační a další. 

 V nejbližších dnech otevřete no-
vý pavilon jednodenní chirurgie 
a ortopedie. Co si pod tímto termí-
nem můžeme představit?
Pacienti zde nebudou po zákroku 
hospitalizováni vůbec nebo jen velmi 
krátce. Postavení pavilonu podpořila 
EU. Z více než stomilionových nákla-
dů na stavbu a přístroje přispěla 64 
miliony korun. V moderní medicíně 
je stále více výkonů, které lze prová-
dět bez delší hospitalizace pacienta. 
Ocení to zejména lidé, kteří chtějí jít 
rychle zpět do práce, je to také lev-
nější. V novém pavilonu budou lékaři 
na dvou operačních a jednom zákro-
kovém sále provádět denně šest až 
osm operací. Počítáme s laparosko-
pickými operacemi - například kýly, 
žlučníku, operacemi křečových žil či 
drobnými kožními zákroky. Na dru-
hém sále budeme dělat artroskopické 
operace kloubů, rekonstrukce kloub-
ních vazů, menisku a podobně. Posta-
vení samostatného pavilonu speciál-
ně pro jednodenní chirurgii je v ČR 
ojedinělé. Výhodou je především to, 
že pacienti krátkodobé hospitalizace 
nejsou ohroženi běžnými nemocnič-
ními nákazami. Propojením s hlavní 
budovou nemocnice přitom lékaři 
zároveň neztratí kontakt s nemoc-
ničním zázemím, tedy laboratořemi, 
rentgeny a rezonancí.

 Výhodou je, že pacienti, kteří 
zde budou operováni, nepřijdou do 
kontaktu se všeobecnou nemocnicí 
a má to své výhody i psychologické. 
Je to tak?
Určitě, pacient se cítí v domácím 
prostředí mnohem lépe. Mám radost 
z toho, že k nám přišli velmi kvali-
fi kovaní lékaři, vedoucím lékařem 
nového pavilonu je Jindřich Šebor, 
který pracoval léta na chirurgické kli-
nice v Plzni a vedoucím ortopedem je 

Marek Reichl, renomovaný ortoped. 
A tak bych mohl pokračovat. 

 Chystáte pro veřejnost den ote-
vřených dveří?
Určitě počítáme s tím, že zorganizu-
jeme pro veřejnost (odbornou i laic-
kou) den otevřených dveří, aby všich-
ni viděli, co mohou čekat. Pavilon má 
tři podlaží. Nahoře jsou dva operační 
sály, sál pro chirurgii a druhý super 
čistý pro ortopedii, kde je 30ti násob-
ná výměna vzduchu. Splňuje veškeré 
přísné normy a jde o nejmodernější 
sál v okolí. Zázemí a lůžka jsou zde 
pro 16 pacientů.

 Jak bude vypadat pooperační pé-
če a jak bude probíhat kontakt mezi 
pacientem a lékařem? 
Tato forma není ještě v Čechách zaži-
tá. Pacienti půjdou po operaci domů 
s tím, že dostanou kontakt na svého 
lékaře, s kterým se budou moci kdy-
koliv telefonicky spojit a konzultovat 
s ním svůj stav, popřípadě na konzul-
taci přijet. Počítáme, že půjde o pa-
cienty, kteří budou aktivní a schopni 
spolupracovat.

 Jaký je váš pocit ze zbrusu nové-
ho zařízení, které je, dá se říci, oje-
dinělé?

Těší mě, že se nám podařilo zrea-
lizovat myšlenku, která v nás žila 
nejméně 15 let, vlastně od zpriva-
tizování nemocnice. A těším se, až 
mi zavolá někdo z mých známých 
s tím, že si zranil koleno a neví, kde 
hledat pomoc. A já mu budu mo-
ci odpovědět - přijď a podíváme se 
na tebe. Zároveň mám velmi dobrý 
pocit, že se nám povedlo pavilon 
postavit, vybavit a obsadit kvalit-
ním personálem. Snažíme se, aby-
chom byli vlídní k pacientům, aby 
prostředí nepůsobilo nemocničně, 
a to se nám snad podařilo. Projekt 
byl podpořen z evropských fondů 
a podpora, která činí něco přes 60 
miliónů korun, představuje zhruba 
přes 50 % nákladu, které činí celkem 
120 miliónů korun.

 Bude jednodenní chirurgie pří-
stupná každému pacientovi nebo 
jen těm majetnějším?
Měli bychom poskytovat péči hraze-
nou zdravotními pojišťovnami, což 
znamená, že v podstatě každému. 
Myslím si, že pacienti, kteří zvádnou 
tento způsob operace, budou spoko-
jeni. Je pro ně každopádně pohodl-
nější být po zákroku v domácím pro-

středí a jezdit k nám jen na kontroly 
a převazy. 

 A co lékaři a další personál. 
V čem to bude pro ně jiné?
Lékaři zde najdou moderně vyba-
vené prostředí. Sami měli možnost 
vybrat si přístroje tak, aby se jim 
s nimi dobře pracovalo, aby odpoví-
daly modernímu trendu. Změna bu-
de v tom, že lékaři budou muset být 
stále k dispozici  nemocným. V praxi 
to bude znamenat, že pacienti bu-
dou odoperovani a dostanou telefon 
na svého lékaře, který s nimi bude 
jejich zdravotní stav konzultovat. 
Všichni to vědí a s tímto vědomím 
sem nastoupili. Výhodou je, že jim 
odpadnou víkendové služby. Páteční 
program bude organizován tak, aby 
v pátek přišli na řadu relativně lehčí 
operace a pacienti mohli být večer 
propuštěni domů.

 Z čeho máte momentálně radost?
Z příchodu jara, hezkého počasí a také 
ze svého syna. Mám radost, že se dob-
ře učí a všechno zvládá v pohodě. Tak-
že, děkuji za optání, jsem spokojený. 

Privamed rozjíždí jednodenní chirurgii
Městská nemocnice v Plzni Primaved a.s. je nemocnice s dlouhou tradicí, 
která byla původně v Sadech 5. května. Její havarijní stav však si vynutil 
postavení dvou objektů v Kotíkovské ulici v Plzni. Původní představa byla, 
že půjde o dočasné řešení. Nakonec došlo k tomu, že nemocnice byla v roce 
1995 zprivatizována Společností Privamed. Od 15. 11 1995 působí jako ne-
státní zdravotnické zařízení. O nemocnici a nových službách jsme si povída-
li s jejím  ředitelem MUDr. Petrem Zimmermannem.

Strávit v nemocnici po operaci minimum času. To je největší výhoda nového pavilonu jednodenní chirurgie, který otevřela 
plzeňská nemocnice Privamed. První operaci tu chystají 10. května. Jedná se o první samostatné nemocniční pracoviště 
tohoto typu v Plzeňském kraji.

Text: Metropol
Foto: archiv
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Opalujte se s rozumem
 Povězte, co by ženy měly přede-

vším vědět?
Učím ženy jak pečovat o svou pleť 
i tělo a jak se líčit. Mohou si u mne 
vyzkoušet velice kvalitní americkou 
značkovou kosmetiku Mary Kay, která 
už je třetí rok v USA nejprodávanější 
kosmetickou značkou. Veškeré kos-
metické poradenství mají mé klientky 
zdarma. Občas také líčím různé mód-
ní přehlídky a soutěže krásy. 

 Blíží se léto a mnoho žen i mužů 
začíná navštěvovat solární studia. Je 
ale důležité dodržovat určité zásady. 
Jaké?
Zejména zpočátku je vhodnější na-
vštěvovat solární studio spíše častěji 
s kratší dobou slunění. Důležitým 
faktorem je typ pokožky. Lidé s velkou 
citlivostí na UV záření, velmi světlou 
pokožkou, kteří se vždy spálí, by se 
neměli slunit vůbec, těch je v naší 
populaci cca jen 5%. Tmavším typům 

Nekombinujte slunění v soláriu a na slunci v jednom dni  
Blíží se léto a mnoho žen i mužů začíná navštěvovat solární studia. Je ale dů-
ležité dodržovat určité zásady. Proto jsme se zeptali kosmetické poradkyně 
a vizážistky Jany Švadlenkové jak v létě o své tělo pečovat.

pleti by slunění nemělo dělat žádné 
problémy. Optimální přestávka mezi 
sluněními je alespoň 48 hodin,pokud 
se neobjeví žádná nežádoucí reakce.

 Pro které typy lidí není solário zce-
la vhodné?
Obecně se solária nedoporučují oso-

bám,které prodělali rakovinu kůže,-
jsou po operaci očí, těhotným ženám, 
dětem do 15 let, nebo vykazuje-li 
pokožka více než 50 pigmentových 
skvrn.

 Jaké příznivé účinky má solári-
um?

Solária příznivě působí proti akné 
a dodává tělu vitamin D. Podle výzku-
mu spojeného s Harvardskou lékař-
skou univerzitou, může dokonce opa-
lování omezit riziko rakoviny kůže. Dr. 
Michael Holick, celosvětově uznávaná 
kapacita a specialista na vitamin D, 
doporučuje rozumné opalování ce-
lého těla 2krát týdně na 15 minut. 
Musíme se ovšem chránit krémy s do-
statečnou ochranou. Preferuji krém na 
opalování značky Mary Kay s SPF 30, 
který po opalování doplním chladí-
cím gelem stejné značky. Ten pokožku 
zklidní a příjemně ochladí. V každém 
kvalitním soláriu si ale můžete zakou-
pit krémy různých značek určených 
přímo do solárií, jednou z nich je New 
Tanology s nově vyvinutou kombinaci 
účinných látek ACTIV BODY COMPLEX. 
Také je třeba vybrat kvalitní salon. 
Dávejte pozor také na trubice, pokud 
jsou na okrajích černé, znamená to, 
že jsou staré. Já osobně dodržuji tyto 
zásady, navštěvuji solária již několik 
let a na své pleti pociťuji jen příznivé 
účinky.
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NAVA zde zrekonstruovala bývalou 
vojenskou tělocvičnu a vybavila 
ji novými stroji. Díky tomu našly 
práci ve městě s nejvyšší nezaměst-
naností v Plzeňském kraji na čtyři 
desítky lidí. Vzhledem k tomu, že 
tiskárna plánuje další rozšíření pro-
vozu, mohlo by zde  najít podle ma-
jitele tiskárny Oty Rubnera pracovní 
příležitost dalších osm až deset lidí. 
„Zatím zaměstnáváme pětatřicet lidí, 
z toho jsou pouze tři dojíždějící, ji-
nak jsou to obyvatelé Stříbra. Dalších 
osm až deset bychom mohli přijmout 
do konce tohoto roku,“ poznamenal 
Rubner.
Tiskárnu vybavenou nejmoder-
nějším zařízením si hejtmanka  se 

Na snímku hejtmanka Milada Emmerová s majitelem tiskárny Otou Rubnerem (vpravo)

Hejtmanka navštívila tiskárnu NAVA

Diskuze o feminismu byla rozdělena 
do tří panelů. První panel nesl název 
Ženy a politika, druhý Ženy a za-
městnání a poslední panel se věnoval 
ženám a vědě. 
Dalšími hosty konference byly Marta 
Vohlídalová, Jitka Kolářová, Jiřina Ši-
klová a Ema Hrešanová. Hejtmanka 
hovořila k tématu „Ženy a politika“, 
kdy popsala svůj profesní život od 
mládí přes lékařská studia až po vyu-
čování na vysoké škole. 
Přiblížila posluchačům složité začát-
ky lékaře v České republice, který 
postupně získává odbornou praxi, 

atestace a stoupá v hierarchii. Podle 
ní by to takto mělo fungovat ve všech 
vědách a ne pouze ve zdravotnictví. 
Ve svém příspěvku zmínila hejtman-
ka také skutečnost, že ženy v dnešní 
době nepracují pouze kvůli eman-
cipaci, jak se někteří domnívají, ale 
především z ekonomických důvodů. 
„Ženy jsou v podstatě diskriminovány 
odlišným fi nančním ohodnocením, 
které neodpovídá ohodnocení mužů, 
jenž za stejnou práci dostávají vyšší 
mzdu,“ uvedla hejtmanka, která se 
v závěru zúčastnila diskuse se stu-
denty. 

Milada Emmerová na téma
ženy a politika

Plzeň | Hejtmanka Plzeňského kraje byla hostem Konference o femi-
nismu, která se konala v Plzni pod taktovkou AS CPSSU ve spolupráci 
s Katedrou politologie a mezinárodních vztahů při Fakultě fi lozofi cké 
Západočeské univerzity v Plzni. 

Hejtmanka Plzeňského kraje Mi-
lada Emmerová odstartovala 10. 
ročník Garnier juniorského mara-
tonu. Ve svém úvodní řeči mimo 
jiné zdůraznila důležitost sporto-
vání s tím, že zvyšování fyzické 
kondice vede k upevňování mo-
rálních hodnot a kladných vlast-
ností.
„Žáci a studenti by neměli celé dny 
sedět jen u počítače, ale měli by mít 
i pohyb a svůj volný čas trávit v ko-
lektivu svých vrstevníků“ uvedla 
hejtmanka. 
V pořadí již 10.ročník Garnier ju-
niorský maraton se konal na ná-
městí Republiky v Plzni za účasti 
sedmi družstev po jedenácti zá-
vodnících.

„V rámci spolupráce s Krajským ředi-
telstvím policie Plzeňského kraje jsme 
vytipovali kurýry prevence z řad senio-
rů z celého kraje, jejichž úkolem bude 
předávat získané informace svým vrs-
tevníkům ve svém okolí,“ uvedl porad-
ce Rady Plzeňského kraje pro oblast 
neziskové organizace Radislav Neu-

bauer. Cílem projektu je seznámit 
seniory s taktikou, kterou pachatelé 
používají například k tomu, aby se 
dostali seniorům do bytu a odcizili 
jim peníze a další hodnotné věci. Se-
nioři by měli umět poznat potencio-
nálního pachatele, který se je snaží 
okrást.

Hejtmanka Plzeňského kraje Milada 
Emmerová navštívila provozovnu 
plzeňské tiskárny NAVA v průmyslo-
vé zóně bývalých kasáren ve Stříbře 
na Tachovsku.

zájmem prohlédla. „Mám s touto 
tiskárnou jen dobré zkušenosti a byla 

bych ráda, kdyby zde našli práci i dal-
ší lidé ze Stříbrska,“ uvedla.

Plzeňský kraj zahájil projekt Senioři sobě
Plzeň | V Plzeňském kraji byl zahájen celorepublikový projekt s názvem 
„Senioři sobě“, který představila mluvčí Krajského ředitelství policie Plzeň-
ského kraje Martina Kohoutová. Projekt je zaměřen na prevenci trestné čin-
nosti páchané na seniorech. Policie České republiky tak reaguje na stále se 
vyskytující případy, ve kterých fi gurují důvěřiví senioři jako oběti krádeží 
a podvodů. Plzeňský kraj tento projekt vítá a podporuje.

Podle policie, rozhodnutí zloděje, kte-
rý se lidi na ulici pokusí okrást, se ne-
dá ovlivnit. „S kým se dáte do řeči nebo 
koho si pustíte do svého bytu, ovlivnit 
ale můžete,“ řekla Kohoutová.
Každý z účastníků si z akce odnesl 
tašku s informačními materiály za-
měřenými na prevenci, aby mohl 
poučit vrstevníky ve svém okolí. Jako 
poděkování za dobrovolné proškolo-
vání dalších seniorů, věnoval Plzeň-
ský kraj všem účastníkům vstupen-
ky na květnové Přátelské posezení 
seniorů s hejtmankou Plzeňského 
kraje Miladou Emmerovou.

Nejzajímavější příběhy zpracoval redak-
tor Josef Kejha - na snímku s hejtmankou 
Miladou Emmerovou.

„Přejeme vám hodně zdraví, stálou ra-
dost ze života, ať je vám hezky a vese-
le,“ popřála hejtmanka. Jubilantka se 
narodila v  Potvorově na Plzeňsku ve 
stejném roce jako herec Raul Schrá-
nil nebo spisovatel František Hru-
bín. Většinu života prožila v České 
Doubravici, kde pracovala jako hos-
tinská v místní hospůdce. Alkoholu 
se však nikdy nedotkla. Těší se dob-
rému zdraví, nebere žádné léky, je 

Stoletá Marie Hlousová z České Doubravice
Hejtmanka Plzeňského kraje 
Milada Emmerová, radní PK pro 
oblast sociální věci Dagmar Te-
relmešová a radní pro oblasti 
životní prostředí a zemědělství 
Petr Smutný gratulovali nejstar-
ší obyvatelce České Doubravice 
nedaleko Manětína na severu 
Plzeňska. Marie Hlousová se 
10. května dožívá rovné stovky 
a stále se raduje ze života.

Hejtmanka Milada Emmerová, radní Dagmar Terelmešová a radní Petr Smutný po-
gratulovali ke 100.narozeninám Marii Hlousové.

Sklo - světlo, optika, iluze, prostor je název výstavy, kterou nabízí Západo-
české muzeum v Plzni. Manželská dvojice Milan Handl a Stanislava Grebe-
níčková stvořili expozici, která zahrnuje všechny aspekty výtvarného vyjád-
ření, jimiž se oba autoři zabývají. Výstavu bude možné v plzeňském muzeu 
vidět až do 1. srpna.

Foto: Vlasta Zemanová

Železniční nehoda 2010 – největší taktické cvičení složek integrovaného zá-
chranného systému v Plzeňském kraji proběhlo v železničním depu Starý Pl-
zenec. Cvičení simulovalo srážku rychlíku s nákladním vlakem, při níž zemřelo 
dvanáct osob a dalších 140 bylo zraněno. Vše proběhlo podle plánu, řekla mluvčí 
krajských hasičů Alena Marešová. „Na železniční trati došlo ke srážce mezinárod-
ního rychlíku a nákladního vlaku. Ve vlaku osobní přepravy cestovalo 265 osob,“ po-
psala námět cvičení tisková mluvčí. Dvanáct osob bylo usmrceno, 28 lidí bylo 
těžce zraněno, další stovka byla zraněna středně až lehce. (zem)

Největší taktické cvičení

Výzva se neminula účinkem a 37 
příběhů, které se vešly do knihy, 
je skutečným a opravdových svě-
dectvím 2.světové války. „ Jsem si 
jistá, že vydáváme nejen doplněk 
k učebním textům mladých lidí, 
ale i důležitý dokument, literaturu 
faktu, do našich knihoven,“ řekla 
při křtu hejtmanka. „Při pročítání 
příspěvků v knize si znovu intenziv-
ně připomínám onu smutnou dobu, 
kterou byla poznamenána i část 
mé rodiny. Můj dědeček Josef byl 
za ilegální protifašistickou činnost 

internován v nacistickém koncen-
tračním táboře Buchenwaldu, ba-
bičku Annu  předvolávalo gestapo 
k výslechům na Denisově nábřeží 
v Plzni. V dubnu 1945 byla část naší 
rodiny vybombardována při náletu 
na nákladní nádraží v Plzni. Jsem 
ráda, že se moje výzva u pamětníků 
setkala s porozuměním a přeji kni-
ze, která vznikla na základě jejich 
vzpomínek i prožitků, aby zaujala 
co největší množství čtenářů. Vždyť 
jde o část naší historie, na kterou 
nesmíme nikdy zapomenout,“ do-

veselá a ráda si s lidmi povídá. „Se-
jdeme se celá rodina 8. května a už se 
těším až si zazpívám při harmonice tu 
svoji nejoblíbenější ...Kde jsou ty chví-

le, když jsem já bývával mlád...,“ pro-
zradila stoletá paní, která čte noviny 
bez brýlí a problém má snad jediný, 
že hůř slyší.  (zem)  

V Plzni vzpomínali na válku
Křest knihy Svědectví pamětníků druhé světové války se uskutečnil 
za účasti autorů příspěvků, vydavatelů a hejtmanky Plzeňského kra-
je Milady Emmerové v sále Zastupitelstva Krajského úřadu. Impulsem 
k vydání knihy, která je současně příspěvkem k oslavám 65. výročí 
osvobození,  byla loňská výzva hejtmanky, která oslovila seniory kra-
je, aby své příběhy s tématikou válečných útrap a pravdivých vzpomí-
nek poslali na úřad.  

dala Emmerová. Vzpomínky pa-
mětníků na válečnou dobu utří-
dil novinář Josef Kejha a vytisklo 
plzeňské nakladatelství NAVA. 
 (zem)



V
ol

te
 Z

M
Ě

N
U

 A
 N

A
D
Ě

JI
.

w
w

w
.c

ss
d.

cz

Připomínky k distribuci: distribuce@tydeniky.cz | bezplatná distribuce do domácností a stojanů v západních Čechách 05

ku
lt

ur
ní

 s
tř

íp
ky

Přijela manželka Petra Čepka 
Zavzpomínat na herce Petra Čepka 
přijely na Finále jeho manželka Ivana 
a dcera Kristýna. Před diváky fi lmu 
„Petrolejové lampy“ režiséra Juraje 
Herze obě ženy předstoupily společ-
ně se scenáristou Václavem Šaškem. 
Petr Čepek, kterému letos náleží 
sekce s názvem pocta, v něm ztvár-
nil jednu ze svých mistrovských rolí. 
„Přeji sobě i vám, ať se vám fi lm líbí 
a děkuji, že jste přišli,“ uvedla snímek 
Ivana Čepková.

Do Plzně dorazil  Jánošík
Václav Jiráček. Jméno tohoto herce 
ještě donedávna nepatřilo k těm pří-
liš frekventovaným. Pak si jej ovšem 
vybraly režisérky Agnieszka Holland 
a Kasia Adamik do role fi lmového 
Jánošíka a stal se přes noc vycháze-
jící hvězdou. Získat tuto roli se mu 
povedlo prostřednictvím konkurzu, 
jehož ze zúčastnilo 300 herců z šesti 
zemí. Jeho účast v první herecké lize 
stvrzuje fakt, že je jediným protago-
nistou, který ztvárnil dvě hlavní role 
v soutěžních fi lmech. Hraje totiž ješ-
tě heparinového vraha ve Svátkově 
snímku „Hodinu nevíš“.

 Jákl s Noidem připravují Kajínka
Film „Kajínek“ bude mít premiéru 
v srpnu tohoto roku. Na Finále sní-
mek představili producent a reži-
sér Petr Jákl a Václav ´Noid´ Bárta, 
který k fi lmu složil hudbu a také 
v něm hraje. Novináři měli o tisko-
vou konferenci s tvůrci velký zájem. 
Téma je totiž spato s Plzní, a proto 
se v západočeské metropoli také část 
fi lmu natáčela. Jákl o snímku řekl, že 

Mňága - Happy End je Zelenkův nejoblíbenější fi lm
V sekci „Zapadlá arcidíla“ uvedlo Finále kultovní fi lm Petra Zelenky „Mňá-
ga - Happy End“. Režisér ho přijel do Plzně osobně uvést spolu s kamerama-
nem Miro Gáborem. Oba se shodli na tom, že tahle groteskní mystifi kace 
patří mezi jejich nejoblíbenější fi lmy. A to nejen kvůli štábu a hercům, ale 
dodnes jde podle režiséra o jedno z jejich společných nejúdernějších dílek. 

po 80 verzích scénáře, vystřídání sed-
mi scénáristů a čtyř režisérů se nako-
nec všeho ujal sám a fi lm je tedy jeho 
viděním příběhu, který sice všichni 
známe, ale vlastně nikdo neví, kde je 
pravda. „Točíme kontroverzní téma, 
takže je jasné, že jsme se setkali s tla-
ky z různých stran, ale očekáváme, že 
nejvíce jich přijde těsně před premié-
rou a po ní,“ odpověděl Petr Jákl na 
otázku, zda se natáčení snaží někdo 
ovlivňovat. 

Byli jsme to my?
Herečka Táňa Fischerová připomněla 
festivalovým divákům jedno ze zapo-
menutých arciděl české kinematogra-
fi e: fi lm režiséra Antonína Máši „Byli 
jsme to my“. Snímek v době svého 
vzniku na přelomu let 1989 a 1990 
zapadl, teď ale projevil svou platnost 
ve výpovědi o lidských charakterech. 

Protektora představili muži
Poněkud genderově nevyvážená dele-
gace dorazila k fi lmu Protektor. V šes-
tičlené delegaci nechyběli producenti 
Jaroslav Kučera, Milan Kuchynka a Pa-
vel Strnad, scenárista Robert Geisler, 
kameraman Míla Holman, ani režisér 
Marek Najbrt. Chyběla v ní ale jakáko-
liv zástupkyně něžného pohlaví. „Jana 
Plodková jde díky Protektorovi z role do 
role, takže teď točí každý den,“ omluvil 
neúčast představitelky jedné z hlav-
ních rolí producent Milan Kuchynka.

Beseda o českém undergroundu
Kapitoly z historie českého under-
groundu odkrýval na Finále Josef 
Rauvolf, spolutvůrce rozsáhlého se-
riálu Alternativní kultura společně 
s publicistou Jiřím Peňásem. S diváky 

diskutovali za osvíceného přispění 
Františka „Čuňase“ Stárka nad fi lmo-
vými ukázkami, které se týkaly přede-
vším několika literárních osobností, 
jež formovaly české undergroundové 
hnutí. Mluvilo se o Egonu Bondym, 
Allenu Ginsbergovi i o básníkovi Mi-
lanu Kochovi.

Románový hrdina Ondřej Pavelka
Ambiciózní projekt scénáristy, kame-
ramana a režiséra Jaroslava Brabce – 
fi lm „Krvavý román“ – uvedl na Finá-
le Ondřej Pavelka, který ve zfi lmova-
ném příběhu Josefa Váchala ztvárnil 
hlavní roli. Snímek je sledem parodic-
ky stylizovaných obrazů z nejdávněj-
ších dějin kinematografi e, získal tři 
fi lmové České lvy a Finále ho uvedlo 
v sekci „Zapadlá arcidíla“.

Koho jsme na Finále potkali 
Mezi festivalovými hosty byli režiséři 
Marek Najbrt, Petr Zelenka, Petr Jákl, 
Dan Svátek, Jaroslav Fuit, herci Ond-
řej Pavelka, Václav Jiráček, David Máj, 
Jakub Vágner, herečky Taťána Fische-
rová, Vlastina Svátková, scenáristé 
Václav Šašek, Robert Geisler, publi-
cista Jan Foll i hudebník Václav ‚Noid‘ 
Bárta a kapela DG 307. (met)

Pediatrička Běla Valšíková, kterou 
v seriálu Ordinace v růžové zahradě 
2 představuje herečka Zlata Ada-
movská, navštívila dětská oddělení 
Fakultní nemocnice Motol. Zavítala 
na kliniku hematologie a onkologie 
a také neurologie. Její návštěva by-
la vítaným rozptýlením nejen pro 
pacienty oddělení a jejich rodiče, 
ale i pro zdravotnický personál, 
protože osazenstvo oddělení pat-
ří mezi pravidelné diváky seriálu. 

Na oddělení dětské neurologie si 
navíc Zlata Adamovská s malými 
pacienty a přítomnými zdravot-
ními klauny dokonce zazpívala. 
„Měla jsem radost, že moje návštěva 
dětských pacientů v motolské nemoc-
nici potěšila i samotné děti. Přístup 
personálu, lékařů i zdravotních sester 
k malým pacientům byl velmi laska-
vý, a přesto profesionální, pro mne 
pak velmi inspirativní pro moji roli 
pediatričky Valšíkové v Ordinaci. Jako 
máma dvou dětí vím jaké to je, když 
mají nějaké zdravotní problémy. Dr-
žím palce všem dětem, které tráví čas 
v nemocnici, aby se co nejdřív uzdra-
vily, a doufám, že jsem jim ten pobyt 
trochu zpříjemnila,“ dodává Zlata 
Adamovská.

Zlata Adamovská navštívila malé pacienty

Foto: TV Nova

Dvanáct šumavských krásek mělo v Plz-
ni nabitý program. Protáhly si těla s cho-
reografem, tanečníkem Pavlem Wolfem, 
dozvěděly se základy správné chůze 
a absolvovaly zajímavé školení spole-
čenského protokolu. „Bylo to naše první 
setkání od konkurzu, dívky skvěle zvládly 
program a z Plzně se jim ani nechtělo. Od-
jížděly zcela nové tváře, vybavené mnoha 
novými informacemi, zkušenostmi,“ řekla 
Pavlína Brunclíková, ředitelka soutěže. 
Díky účasti v soutěži Dívka Šumavy 
si fi nalistky, mimo jiné, odnesou spo-
lečenskou výbavu. Soutěž propaguje 
zdravou krásu, a proto také hned v úvo-
du nemohlo chybět setkání s Davidem 

Šumavské krásky se setkaly v Plzni
Půlroční maraton příprav, soustředění, účasti na sportovních, společen-
ských, fi remních, ofi ciálních, dobrovolných a charitativních akcích, přípra-
vy na fi nálový galavečer, odstartoval pro fi nalistky soutěže Dívka Šumavy 
2010 v Plzni. Letošní zajímavostí je účast dvojčat z Vodňan Denisy a Dity, 
které svedou o titul tvrdý souboj.  

Hufem, který dívky vybavil informacemi 
o správné kombinaci zdravé stravy a po-
hybu. Profesionální tým se pak postaral 
o proměnu vizáže dívek.
Dívka Šumavy je regionální soutěží 
krásy, která každým rokem putuje 
po partnerských městech, Klatovy, 
Sušice, Domažlice, Vimperk, Železná 
Ruda. Je určena mladým dívkám ve 
věku 16 – 24 let, které mají trvalé 
bydliště v okresech Klatovy, Doma-
žlice, Plzeň – Jih, Prachatice, Strako-
nice a Český Krumlov. Slavnostním 
vyvrcholením celého letošního roč-
níku bude fi nálový galavečer  2. říj-
na v MěKS Klatovy.  (met)

Volte ZMĚNU A NADĚJI. www.cssd.cz

České zdravotnictví je na křižovatce,
o dalším směřování rozhodnou občané

Celý systém našeho zdravotnictví 
stojí na zásadní křižovatce a občané 
v květnových volbách rozhodnou, 
kterým směrem se vydáme. Zda se 
v českém zdravotnictví zavede sys-
tém placení za léčbu nemocí, jak 
prosazuje TOP 09 nebo zda zvolíme 
systém kvalitního dostupného zdra-
votnictví fi nancovaného z veřejného 
zdravotního pojištění tak, jak navr-
huje ČSSD. 

v civilizované společnosti rozhodovat 
obsah peněženky! ČSSD prosazuje 
koncept dostupného kvalitního zdravot-
nictví hrazeného z povinného zdravot-
ního pojištění tak, jak je to obvyklé ve 
vyspělých evropských státech.

Plány pravice, jež by rozvrátily celý sys-
tém zdravotní péče a ohrozily zdraví 
českých občanů, považuje ČSSD za 
mimořádně škodlivé. Již dnes se ukazu-
je, že kvůli neproplácení prvních tří dnů 
nemocenské více než 40 procent obča-
nů své nemoci řádně neléčí a i jako ne-
mocní dál chodí do práce. Tím ohrožují 
jak zdraví své, tak zdraví svých kolegů. 
V případě, že by byly zavedeny plány 
pravice na placení za nemoci, tento stav 
by se zcela jistě ještě výrazně zhoršil.

O pravicových experimentech 
rozhodnou občané

ČSSD proto iniciovala vznik Petice proti 
placenému zdravotnictví, kterou pode-
psalo již přes padesát tisíc lidí. Sociální 
demokracie to vnímá jako velmi důraz-
ný projev odporu proti plánům TOP 09 
a ODS a podporu představy ČSSD.

Svůj jasný názor na pravicové experi-
menty a pokusy na lidech mohou obča-
né jasně vyjádřit v květnových volbách 
do sněmovny. 

Jiří Paroubek,
předseda ČSSD

O pár dní později potvrdil místopřed-
seda ODS P. Nečas při odpovědi na 
otázku, zda ODS dokončí tzv. Julínkovy 
reformy, že, „co se týče zdravotnické 
reformy, je to v tuto chvíli jediný hotový 
koncept, který je napsán až do podo-
by konkrétních zákonů“. P. Nečas tak 
vlastně potvrdil, že ODS hodlá pokra-
čovat v privatizaci fakultních nemocnic 
a zdravotních pojišťoven a nehodlá zru-
šit placení poplatků u lékaře a v lékár-
nách.

O kvalitě péče nesmí 
rozhodovat obsah 
peněženky

ČSSD je zásadně 
proti pravicovému 
modelu zdravotnic-
tví. Čeští občané 
si povinně platí 
zdravotní pojiš-
tění, a proto 
mají i z hle-
diska Ústavy 
ČR nárok 
na zdravot-
ní péči bez 
nutnosti pla-

cení u lékaře 
a dokonce za 

léčbu nemocí. O kvali-
tě a dostupnosti zdra-
votní péče nesmí 

TOP 09 a spolu s ní ODS nijak nezastí-
rá, že chtějí zvýšit spoluúčast pacientů 
téměř dvojnásobně, ze současných 14 
na 24 %. Mluví o tom otevřeně před-
seda TOP 09 K. Schwarzenberg 
i místopředseda M. Kalousek. Člen 
předsednictva TOP 09 V. Pavelka 
při představování programu konsta-
toval, že pacienti si budou platit za 
všechny nemoci, kromě léčby těch 
nejtěžších onemocnění jako jsou 
léčby rakovin či transplantace. 

„Expert“ TOP 09 R. Zajac, slo-
venský exministr zdravotnictví 
zcela bezostyšně prohlásil, že 
„náklady na léčbu chřipky ne-
jsou tragické a skoro žádného 
občana nemohou zruinovat“. To 
považujeme za naprostý cynismus 
a aroganci.
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V senátu nemají místo zuřivci, lháři a nestoudníci (Lucius Cornelius Sella) bylo správné znění tajenky v minulém čísle Západočeského Metropolu. Vylosovaná výherkyně 
Zděnka Tomanová  z Plzně-Újezda získává dvě  vstupenky na pořad Josefa Pospíšila  Beze spěchu v plzeňském Pekle.  K vyzvednutí v naší redakci. Těšíme se na vaše odpovědi 
na adresách: ZÁPADOČESKÝ METROPOL, Sedláčkova 16, 320 00 Plzeň, nebo krizovkazapad@tydeniky.cz nejpozději do 21. května 2010. Příjemnou zábavu a hodně štěstí všem 
přeje vaše redakce.  
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  KOMORNÍ DIVADLO
Prokopova 14, tel. 377 226 743

VELKÉ DIVADLO
Smetanovy sady 16, tel. 378 038 070

6. 5. - 19 hod.
Dáma na kolejích (K 3).
7. 5. - 19 hod.
Dáma na kolejích (K 4).
8. 5. - 19 hod.
Válka ve sborovně aneb Habada 
a Jordán. 
9. 5. - 16 hod.
Hledá se muž. Zn.: Bohatý! (Z). 
11. 5. - 19 hod. Kráska a zvíře (K 1).
12. 5. - 19 hod. Portugálie (K 2).
13. 5. - 19 hod. Ve státním zájmu
 (K 11). 
14. 5. - 19 hod. - Portugálie (K 12).
15. 5. - 19 hod.
CESTA KOLEM SVĚTA ZA 80 DNÍ (A) 
- premiéra. 
18. 5. - 19 hod. Cesta kolem světa
za 80 dní (K 9) 
19. 5. - 19 hod. - Dáma na kolejíc
 (K 10).

4. 5. - 19 hod.
Monty Python‘s  Spamalot (V 1).
5. 5. - 19 hod.
Veselé paničky windsorské (V 10). 
6. 5. - 19 hod. Lev v zimě (S 7).
7. 5. - 11 hod. Lucerna - zadáno. 
7. 5. - 19 hod. Kouzelná fl étna (V 12).
8. 5. - 19 hod. Prodaná nevěsta.
9. 5. - 14 hod. Lucerna (D 1).
9. 5. - 19 hod. Salome (S 18). 
11. 5. - 19 hod. Lev v zimě (V 9).
12. 5. - 19 hod. Kouzelná fl étna (V 2).
13. 5. - 19 hod.
Monty Python‘s  Spamalot - zadáno.
14.  5. - 19 hod. 
Veselé paničky windsorské (V 4).
15. 5. - 19 hod. Bohéma 
- pro seniory.
16. 5. - 14 hod. Odcházení (N 1/3).  
16. 5. - 19 hod. Salome (Z 2).
18. 5. - 19 hod. Lev v zimě (V 13).

Poníž
Podpěra 

vinné
révy

Listnáč
Zkratka 

německých 
železnic

Lékař 
oftalmolog 
(slangově)

Anglicky 
„živě“

Dědův
syn

Název 
hlásky V

Vodácký 
pozdrav

Značka 
našich 
džusů

Město nafty 
na břehu 

Kaspického 
moře

MPZ
aut

Libanonu

Anglicky 
„starý“ 2

Část cyk-
listického 
silničního 

závodu

Podkopat
Spínací 
šperky

1
Součást 
cementu

Slovensky 
„jakmile“

Pomluva

Caesarův 
pozdrav

Zbohatlíci 
(obecně)

Zkouška 
hmatem

Pár

Chovat
ovce

na salaši

Zápas 
(knižně) 3

Vždyť

Čistič
skel

Jméno 
sportovního 
komentátora 

Bažanta

Nehetnatec

Indický 
hudební 
nástroj

Únava
Jméno
feny

Kopí Skutek
Hornická 
svítilna

Tvrdý
plod

Malý
Ota

Zahálčivá

Decimálka

Slovanský 
bůh hromu
a blesku

Za co

Spěch

Značka 
kopaček

Bývalý 
německý 
kancléř 

(Helmut)

Tučnolistá 
léčivá
bylina

NAPOVÍME:
DR, odr, Luc, 
Perun, Toma, 

IOL, allit.

Opékací 
mřížka

Arabský 
vládce

Ozdoba 
jelena

Opuštěné

Váhavý 
souhlas

Peruánský 
panovník

Úder
nohou

Pokyn k 
ukončení 

práce
na PC

Přitakání

Trápení

Stáří
Internetový 

server 
(zkratka)

Jméno 
Sharifa

Iniciály her-
ce Krajča

Poukázka
na

zboží

Souhlas 4 Od

Druh 
výrobku

Záporně 
nabitá 
částice

Francouz-
ské

mužské 
jméno

     

9. 5. ve 14 hodin Velké studio ČRo 
Plzeň
„U muziky s Plzeňáky aneb U soudku 
Chodovaru“. V květnovém pořadu vy-
stoupí kapela „Lounská 13“.

10. 5. začátek ve 13 hodin Velké studio 
ABY ŘEČ NESTÁLA... Hostem Vladimíra 
Bernáška ve veřejné rozhlasové nahráv-
ce bude herečka Blanka Bohdanová.
13. 5. zač. v 17 hodin Velké studio ČRo 
Plzeň
Eva KULOVANÁ – křest básnických  
sbírek  „Život a sen“ a „Košíček kvítí“
17. 5. 2010 zač. v 19.30 hodin Velké 
studio

Na městskou policii  v Plzni se obrátil Pl-
zeňan s tím, že v jedné z ulici našel volně 
pobíhající  fretku. Malá šelma pobíhala 
nešťastně před domem na dvorku a patr-
ně hledala svého pána.  Strážníci převez-
li vyděšené zvíře do plzeňské záchranné 
stanice živočichů. Foto: MP Plzeň

Každé čtyři hodiny krmí ošetřova-
telé v plzeňské zoologické zahradě 
pár týdnů staré osiřelé mládě zebry 
Chapmannovy. Malá samička spořádá 

K Plzni mám respekt 
Plzeň | Ještě než se objevila zpěvačka 
Dasha v Divadle J. K. Tyla v Plzni jako 
Jezerní dáma v české premiéře muzi-
kálu Monty Python Spamalot, plzeň-
skou scénu znala. „Mám ke zdejšímu 
souboru obrovský respekt. Oceňuji jeho 
kvalitu,“ říká Dasha. Když ji poslou-
cháte, poznáte, že to myslí opravdově 
a upřímně. Muzikál a divadlo má, jak 
přiznává, hodně ráda. Stejně jako Das-
ha nešla v případě plzeňského divadla 
do neznáma, nemusí být ani plzeňský 
divák návštěvníkem pražských mu-
zikálů, aby Dashu znal. Díky pořadu 
StarDance ji z televizních obrazovek 
zná téměř každý. Teď si ji může plzeň-
ské publikum užít ve Spamalotu i na-
živo. (zem)

Foto: Adéla Krňoulová

osm litrů koňského mléka denně, řek-
la novinářům ošetřovatelka Růžena 
Weberová. „Nejdřív jsme zkoušeli kozí 
mléko, ale to jí tolik nechutnalo,“ popsa-
la chovatelka, která teď kvůli mláděti 
tráví noci v africkém pavilonu. Kromě 
krmení péče obnáší také pomazlení 
a blízkost, které zebřátko potřebuje. 
Dávky mléka se budou postupně sni-
žovat, na pevnou stravu přejde plně 
až ve zhruba čtyřech měsících.

Beran 21. 3. - 20. 4.
„Je umění nechat věci být 

a zvlášť tehdy, je-li moře života veřejného 
nebo rodinného nejvíc neklidné.  Kdo za-
včas ustoupí nyní, bude vítězem potom.“ 
Věřte staletími ověřené moudrosti.  

Býk 21. 4. - 21. 5.
Náladu, která se podobá is-

landské sopce Eyjafjallajokulli, vystří-
dá dlouho očekávaná jarní euforie. 
Vůně kvetoucích stromů na vás totiž 
působí jako afrodiziakum. Užívejte si 
ho do sytosti, je bezpečné.

Blíženci 22. 5. - 21. 6.
Zdrojem inspirace jsou pro 

vás vždy vaši partneři a i když před-
stíráte, že se bez nich můžete docela 
dobře obejít, jste na nich závislí víc, 
než jste ochotni připustit. Řekněte jim 
občas, jak je potřebujete.

Rak 22. 6. - 22. 7.
Po nekonečně dlouhých úva-

hách, co byste chtěli ve vašem živo-
tě změnit, začněte konečně jednat re-
alisticky. Neočekávejte, že se stane ně-
co mimořádného, ale i malé věci mo-
hou získat velký význam.

Lev 23. 7. - 23. 8.
Na velká prázdná gesta vás ne-

užije. K dobrému pocitu sice občas potře-
bujete publikum, ale vaše jednání je vždy 
smysluplné a promyšlené. Pokud ovšem 
nenarazíte na protějšek ve znamení Býka. 

Panna 24. 8. - 23. 9.
V nejbližší době vás překvapí 

nečekaná návštěva nebo zásilka. Tato 
zdánlivě bezvýznamná událost vám 
zamíchá karty víc, než by se dalo oče-
kávat. Nenechejte se  vyvést z míry. 
Triumf je  připravený.

Váhy 24. 9. - 23. 10.
Nestyďte se za erotické sny a se-

xuální představy. Touha po lásce není žád-
ný prohřešek, pokud nezabírá  většinu va-
ší pracovní doby. V tom případě se nediv-
te, když  dostanete v práci  výpověď.    

Štír 24. 10. - 22. 11.
Neberte si příklad z předvo-

lební kampaně českých politických 
stran. Neslibujte nikomu nic, co nelze 
splnit, zvažujte, za co utratíte peníze, 
neztrácejte sebekontrolu a neházejte 
špínu na všechny ostatní. 

Střelec 23. 11. - 21. 12.
Urovnejte si vztahy se svými 

nejbližšími. Někdy vám ujedou slova, 
která mohou ublížit víc, než jste sami 
zamýšleli. Váš jazyk je rychlejší než 
rozum, ne vždy k vašemu prospěchu. 
Omluva není potupa.

Kozoroh 22. 12. - 2O. 1.
Naučte se mírnit svou anti-

patii. Velice rádi někoho odsoudíte 
a zavrhnete dřív, než jste poznali jeho 
vlastnosti. Tento vrozený odpor vás 
připravuje o možnosti seznámit se 
blíž s mnoha zajímavými lidmi.

Vodnář 21. 1. - 19. 2.
Ačkoliv si to často neuvědo-

mujete, vaše energie je přímo závis-
lá na kontaktu s přírodou. Snažte se 
v ní pobývat co nejvíc, zvlášť v těchto 
měsících. Rozkvetete jako jarní příro-
da a budete neodolatelní. 

Ryby 20. 2. - 20. 3.
Je dobré znát své smolné dny, ne-

boť i takové se vyskytují. Už při druhém 
tahu se dají poznat a tehdy je záhodno 
stáhnou se a uvědomit si, zda máme 
svůj den, anebo ne. Dokonce i rozum má 
svůj čas. (B. Gracián) 

METROPOL 
horoskop

Připravila: Žofi e Mašková
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 Pane děkane, povězte, rozhodnutí rektora 
bude konečné nebo je možné se proti němu 
odvolat?
Naši právníci se domnívají, že rozhodnutí rektora 
by v rámci správního řízení mělo být konečné. 
Dotčení bývalí studenti však budou mít možnost 
obrátit se na soud, který přezkoumá rozhodnutí 
pana rektora. Pokud je mi známo, pak pan rektor 
již zahájil správní řízení u držitelů titulu Ph. D. 
(tzv. velký doktorát). 

 Pokud vím, zvažujete společně s rektorem 
i rozšíření trestního oznámení nebo variantu 
podání samostatné žaloby na ochranu dobrého 
jména univerzity. V jakém časovém horizontu jí 
míníte podat?
Podle mého názoru není třeba v tuto chvíli podá-
vat nové trestní oznámení, neboť trestní oznáme-
ní již bylo podáno před několika týdny. Naopak 
je třeba státnímu zastupitelství dodat nové infor-
mace, které zjistila rektorská vyšetřovací komise. 
Univerzita též počítá se samostatnou žalobou na 
ochranu dobrého jména školy, jsme totiž přesvěd-
čeni, že aktivity bývalého vedení fakulty pověst 
školy výrazně poškodily.

 Odbočím k jiné aktuální informaci. Mezi ve-
řejnost se v těchto dnech dostala výzva obyva-
tel obce Kmetiněvsi adresovaná poslancům ke 
změně zákona, podle níž by nezletilí pachatelé 
trestných činů nebyli v 18 letech bezúhonní, jak 
je tomu dosud. Vy připravujete návrh zákona, 
který by dětské vrahy posílal do ochranného 
léčení. Dokdy by měl být návrh hotový a kdy by 
se mohl začít projednávat?
Návrh novely zákona o soudnictví ve věcech mlá-
deže je hotový. Byl bych rád, aby byl projednán 
novým parlamentem hned po volbách. Tato nová 
úprava má umožnit posílat dětské vrahy, kteří tr-
pí nějakou duševní poruchou či sexuální deviací 
do ochranného léčení. V rámci ochranného léčení 

je takovýto pachatel izolován od společnosti a ni-
kdy již nemůže svůj hrůzný čin zopakovat. Dnes 
bohužel je možné, aby dětský vrah byl, poté co 
dosáhne 18 let, propuštěn na svobodu a byl zcela 
mimo kontrolu státu.

 V posledních letech byla veřejnost šokována 
několika dětskými vraždami a jednalo se o sní-
žení hranice trestní odpovědnosti z 15 na 14 let. 
Ovšem zaznamenali jsme i informaci, že žádná 
země,  kde se hranice snižovala, v důsledku to-
hoto aktu nezaznamenala pokles kriminality 
mládeže. Jaký je váš názor?
Máte pravdu. Snížení věkové hranice bohužel 
nevyloučí možnost, aby dítě vraždilo. Zkušenosti 
ukazují, že dětští vrazi jsou i ve společnostech, 
kde je nižší věková hranice trestní odpovědnosti 
než 15 let. Osobně se proto domnívám, že cílem 
má být izolace dětského vraha tak, aby nemohl 
nikdy svůj hrůzný čin zopakovat. Praxe ukazuje, 
že pokud dítě vraždí, pak má většinou nějakou 
duševní poruchu. Pokud není takovýto jedince lé-
čen, hrozí nebezpečí, že duševní porucha způsobí 
zopakování jeho trestné činnosti.

Rektor Západočeské univerzity v Plzni bude 
tím, kdo začne odebírat tituly problematic-
kým absolventům právnické fakulty. Na po-
stupu se dohodl s děkanem práv Jiřím Pospí-
šilem, kterého jsme se zeptali.

Jak velký motor si mohu dát na cirkulárku? 
A mohu jej vůbec přepínat hvězda-trojúhel-
ník? Jaký typ generátoru zvolím pro malou 
větrnou nebo vodní elektrárnu? Jak a čím řídit 
otáčky motoru čerpadla nebo ventilátoru? Lze 
jejich provoz monitorovat a řídit přes internet? 
Co se stejnosměrným proudem ze solární fo-
tovoltaické elektrárny? Jak tuto energii mohu 
doma využít nebo jak ji dodávat do sítě a vydě-
lávat tím peníze? Jak mobilem ovládat vytápění 
v bytě? A jak vlastně navrhnout elektrickou pří-
pojku a elektroinstalace v rodinnému domku 
nebo na staveništi? To vše a ještě mnoho další-
ho se dozvíte při studiu oboru Elektrotechnika 
a energetika na Fakultě elektrotechnické Zápa-
dočeské univerzity v Plzni. 

Absolventi oboru jsou velmi žádání na trhu 
práce. Jen v Plzni o ně stojí asi 8 středních až 
velkých fi rem, každá má nad 500 zaměstnanců. 
Další menší fi rmy jsou pak v okolí Plzně a do-
konce nejsou nijak velkou zvláštností absolven-
ti, zaměstnaní za hranicemi ČR nebo alespoň 
ve fi rmě se zahraniční účastí. Díky domácí, ale 
i zahraniční spolupráci fakulty s jinými subjek-
ty se studenti již v rámci svého řádného studia 
mohou podílet na řešení množství projektů 
z praxe. Jejich zaměstnání v některé ze spolu-
pracujících  fi rem je pak jen logickým vyústě-
ním jejich snahy, píle a vynikajících výsledků 
při studiu.

doc. Ing. Bohumil Skala, 
Ph.D.,doc. Ing. Josef Červený, CSc.

Elektrotechnika a energetika
jsou žádanými obory

Stavba má být vyšší, ale zabere méně prostoru. 
Změny vyvolaly snahy o úspornější řešení. Stav-
ba divadla přijde na stovky milionů korun. Na 
začátku roku 2011 by mohl být vypsán tendr. 
Samotná stavba potrvá 18 až 24 měsíců, první 
představení by se měla odehrát nejpozději v ro-
ce 2014. Projekt vychází z původní portugalské 
studie, jež vyhrála v soutěži. Stavba zvenčí jed-
noznačně přiznává, je je určená pro divadlo. 
„Původní myšlenku, že divadlo bude z poloviny 
pod zemí, jsme opustili, protože výstavba pod zem 
je třikrát dražší než nad zem,“ popsal ředitel di-
vadla Jan Burian. Celkový obestavěný prostor 
se snížil, když se namísto původního zadního 
a dvou bočních jevišť uvažuje už jen o zadním 

Plzeňské divadlo bude nové

JUDr. Jiří Pospíšil o mládeži

Jinou podobu nabývá prvotní studie nové di-
vadelní budovy Plzni. V původní studii navr-
žené portugalskými architekty se počítalo se 
stavbou monobloku se dvěma podzemními 
podlažími, nyní portugalští spolu s českými 
architekty dospěli na základě požadavků 
města a divadla k variantě dvou propojených 
budov s jedním podzemním podlažím. 

a jednom bočním jevišti. Tím se ale zase zvětšil 
prostor pro studiovou scénu, která tak bude moci 
pojmout až 200 diváků. Kromě toho bude v di-
vadle hlavní jeviště se sálem pro 500 lidí. Nové 
prostorové uspořádání umožní také vznik atria, 
galerie v „mezifoyer“, jiné upořádání restaurace, 
která se bude moci otevřít do města. Stavba diva-
dla nahradí zcela nevyhovující současné komorní 
divadlo. .(zem)

Na snímku členové divadelní rady zleva Vlasta For-
mánková, náměstkyně primátora Marcela Krejsová, 
primátor Pavel Rödl, herečka Jana Hlaváčová a ředi-
tel divadla Jan Burian.

Text: Metropol
Foto: archiv
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08
in

ze
rc

e
Vážení a milí čtenáři, 
jsem v pohodě a nestěžuji si na nic. 
I když bych mohla. Mám radost 
z potomků, mám radost ze života. 
Když procházím městem potkávám 
dokonce lidi i s úsměvem na tváři, 
a to je příjemné. Člověk se má ra-
dovat z maličkostí a nemá se bránit 
změnám, jsou-li to ovšem změny 
pozitivní. Tam, kde něco končí, vět-
šinou také něco nového začíná. Ži-
vot je v tomto ohledu neuvěřitelně 
pestrý. Ovšem dopředu se dá málo-
kdy odhadnout, jak ta která životní 

změna skončí a co zajímavého ane-
bo naopak špatného přinese. Ale 
naděje umírá vždycky poslední. Ne-
bo tohle už neplatí? Myslím si, že 
je třeba v sobě neustále hledat sí-
lu k úsměvu. Nemyslím jen k úsmě-
vu zdvořilostnímu, ale k úsměvu ja-
ko životnímu pocitu, životnímu po-
stoji. 
A tak mi nedávno vykouzlil úsměv 
na tváři ředitel Divadla J. K. Tyla 
v Plzni Jan Burian. Slíbil mně 
a všem divadelním fandům nové 
divadlo. A to je paráda. Není určitě 

spor o tom, že Plzeň si nové divadlo 
zaslouží a tím pádem si ho zaslou-
žím i já, jeho věrný divák. A proto-
že sliby se podle textu písničky Jan-
ka Ledeckého, mají plnit nejen o Vá-
nocích, už se těším, že za čtyři roky 
budu sedět v hledišti super moder-
ního kulturního stánku a kochat se. 
Budu se chlubit a říkat: komu se to 
poštěstí, aby dostal k šedesátinám 
takový dar. A bude mi jedno, že ten 
dar není jenom pro mne, ale že pa-
tří všem těm, kteří divadlo milu-
jí a fandí mu. Nejsem sobec a ráda 

se se všemi o tento milionový dá-
rek podělím. Divadlo je úžasná věc, 
která vzniká mezi hercem a divá-
kem, bez ohledu na věk. My, diváci, 
jsme v jednom okamžiku rozhod-
nuti uvěřit tomu, že herci jsou ně-
kým jiným, někde jinde a rozhod-
li jsme se hrát tu hru s nimi. Ne-
ní špatné hrát si někdy společně. 
A vůbec, kdo si hraje, nezlobí.

Olga Čermáková
šéfredaktorka
cermakova@tydeniky.cz
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Oslavte s námi Dětský den! 

30. 5.16. 5. v 15:00v 19:30

Předprodej vstupenek: 
Infocentrum města Plzně

ZM_07_05

PŘI PŘEDLOŽENÍ VYSTŘIŽENÉHO INZERÁTU 10% SLEVA NA UVEDENÉ AKCE!

www.mestanska-beseda.cz

13. 5. v 19:30

ROHÁČI
DNES VEČER V HOTELU 

MODRÁ HVĚZDA   
(DIVADLO  SEMAFOR)

KAŠPÁREK 
V ROHLÍKU I.  

KABARET VE STYLU BABY-PUNK  Hudba vonící dřevem, vodou,
 hlínou i večerní trávou…

účinkují: Jitka Molavcová, Jiří Suchý, 
Pavel Švestka, Michal Stejskal a další…

režie: Jiří Suchý 

Za tajemnými bytostmi na zámek Březnice
Historie Březnického zámku sahá 
hluboko do minulosti. Jeho vznik 
je spojen s jedním z nejstarších 
českých rodů, s rodem Buziců, kte-
ří svůj původ odvozovali od bájné-
ho Bivoje. 

Doložen je před polovinou 13. století 
Budislav, rádce krále Václava I. Pů-
vodní gotická tvrz byla tvořena obvo-
dovou zdí, dvoupatrovým obytným 

palácem a jednopatrovou 
budovou, ve zbytcích je 
zachována dodnes ve zdi-
vu renesančního zámku. 
Okrouhlá dispozice objek-
tu byla respektována vše-
mi stavebníky. Březnický 
zámek s renesanční zahra-

dou, obklopenou baštami na straně 
jedné a anglickým parkem na druhé 
straně, vytváří přirozenou dominantu 
města. 
Na zdejším zámku je od 1. dubna Vý-

stava tajemné bytosti brdských lesů, 
která je umístěna v zámeckém skle-
pení. Při mimořádných prohlídkách 
22. května, můžete v rámci cyklu 
Oživlé památky navštívit nejtemnější 
části zámku nebo se projít po zámec-
ké půdě. Kolem zámku se rozprostírá 
velký zámecký park, součástí parku 
je i bylinková zahrádka, která ukazu-
je byliny požívané v lékařství již od 
16. století.  (met)
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